
M ám  spolužačk u, k terá svůj profe s ionální život věnovala jaderné fyzice . Při s etk ání po m noh a letech  od 
m aturity jsm e  s e  dom luvily, že  bydlím e  š e st k ilom etrů od s ebe . A jak é bylo m é pře k vapení, k dyž js em  zjistila, že  
tato blonďatá vědk yně h raje  v orch e stru, k terý k aždoročně uvádí v O ndřejově a š irok ém  ok olí Rybovu vánoční 
m š i. H raje , protože  m á ráda h udbu, protože  ch ce  udělat radost ostatním . H raje  snad i proto, že  h ledá protiváh u k e  
studeném u rozum u vědy.

V lids k ém  světě je to už tak  zařízeno, že  s e  m us ím e  perně starat o střech u nad h lavou, o jídlo, teplo, o 
m láďata, a na to vš e  vydělávat peníze . Je už to tak , že  ch cem e  stále víc a víc a na peníze  přepočítávám e vš ech no. 
Ř ík á s e  tom u civilizace . Ale z této m atem atik y nějak  unik á důstojný a povznáš ející pocit, k terý vznik á, k dyž 
udělám e něco pro radost jiným . Jen tak , bez nárok ů na odm ěnu. Je to důstojný a povznáš ející pocit, k dyž s e  na 
ch víli stanem e  tím , k do naslouch á druh ém u člověk u. Kdo podá ruk u. Pom ůže  s  k očárk em  do autobusu. Kdo 
soustředěně naslouch á k odrcavé četbě dítěte a poch válí je . Kdo poděk uje či pozdraví. Kdo vním á lidi k olem  s ebe , 
je  s  nim i, jde  s  nim i a s  jistou pok orou dých á stejný vzduch .

Půjdem  spolu nejen do Betlém a, ale i h odiny, dny a m ěs íce  příštíh o rok u. Budem e  s e  potk ávat v obch odě, 
v če k árně u lék aře , v h as ičs k é zbrojnici, na zastávce . M oh ou to být s etk ání m razivá, lh ostejná, nebo proteplená 
sounáležitostí. Jsou to jen ok am žik y, ře k nete . Ale z ok am žik ů je  složeno celé naš e  bytí. M ám e je  ve svých  ruk ou, 
ovlivňujem e  je  vlastní vůlí. Ano,  v naš í m oci je  udělat svět báječným  m ístem  k  narození, jak  praví básník . A k dyž 
ne  celý svět, tak  aspoň tu  část, k am  doh lédnem e .

Tak že  zatím co s e  nad s ilnicí m ezi Třem blaty a Struh ařovem  tvoří jis k řivě bílé sněh ové stříš k y, pospích á Anita 
s e  svým i k olegy m uzik anty do  zk uš ebny, aby pro nás  připravili náruč tónů, plných  m íru a lás k y.  Co však  m y 
ostatní, k teří neum ím e  h rát na h ousle? Ptejm e s e  sam i s ebe . A dopřejm e  s i  radost  z drobných  dobrých  s k utk ů



K 7. pros inci m ám e  na účtech  8 056 29 9  Kč. 
Pro s rovnání, je  to o 1 561 040 Kč víc než před dvěm a lety, na 
počátk u rok u 2007 (prak tick y na počátk u toh oto volebníh o 
období),  k dy jsm e  m ěli na účtech  6 49 5 259  Kč. Ovš em  dalš í 
3 809  000 Kč jsm e  letos  vložili do k oupě pozem k u pro š k olu 
v ulici Pod H řištěm , tak že  dá s e  říct, že  jsm e  za dva rok y naspořili 
přibližně 5 m ilionů a 370 tis íc k orun. 

Když přem ýšlím  o e k onom ick é k rizi, k terá dne s  obch ází svět a 
nám  s e  as i tak y nevyh ne , řík ám  s i, že  její příčinou je  předevš ím  
život na dluh . V Am erice , k de  k rize  začala, s i s k oro nik do nic 
ne k oupí za h otové - dům  je  na h ypoték u, auto na dluh , a nak onec i 
potraviny a oblečení s e  k upuje na k reditk u, tedy zas e  na dluh . 
Boh užel, tento způsob h ospodaření s e  š íří i k  nám  a nejedna 
rodina, k terá s i půjčila třeba na dovolenou nebo na Ježíš k a, m á 
dne s  na k rk u exe k utora. Nak upování za půjčené s ice  zrych luje 
obrátk y e k onom ik y, víc s e  vyrobí i prodá, H DP roste , ale - jak  
uk azuje právě dne šní k rize  - tak ový růst je  ris k antní, tedy 
nezdravý. Js em  rád, že  obec h ospodaří jak o dřív h ospodařili 
správní s edláci: zbytečně neprodává pozem k y (za dva rok y jsm e  
prodali pouze 9 3 m 2), spíš  je  k upuje (k oupili jsm e  celk em  
4 221 m 2), š etří peníze , m yslí na budoucnost a půjčuje s i, jen k dyž 
je  to na potřebné inve stice . 

 Jet autobus em  do Prah y ve špičce je  prostě 
děs, zpoždění je  běžně půlh odina, něk dy ale i h odina. Ř e k l bych , 
že  je  to typick á uk ázk a špatnéh o územ níh o plánování: nech at 
zastavět obrovs k é ploch y rodinným i dom y, a přitom  s e  ne starat o 
to, bude -li stačit infrastruk tura (s ilnice , š k oly, š k olk y, vodovod, 
k analizace apod.). Dom y s e  staví dál, s ilnice  ne , tak že  to h odinové 
zpoždění bude  za ch víli úplně běžné.

Jediný způsob, jak  s e  dostat do Prah y slušně, je  po železnici. 
Proto je  dobře , že  vlak y m ezi Stránčicem i a Prah ou budou ve 
špičce jezdit po čtvrth odině (něk teré pojedou dál až do Vysočan) 
a m im o špičk u po půlh odině. Z ato špatná zpráva je , že  autobusy 
z O ndřejova do Stránčic jezdí po dvou h odinách . Nejh orš í je  
dvouh odinová m ezera ve špičce m ezi s edm ou a devátou h odinou. 
I k dyž jsm e  tyto i dalš í ch yby v jízdních  řádech  ch těli napravit, 
s  Ropidem  není rozum ná řeč.

Řada lidí dojíždí do Prah y autobus em  pře s  Uh říněves  a ti budou 
as i nem ile pře k vapeni, že  jim  Ropid pře sunul k onečnou z Depa 
H ostivař na H áje . Z astupitelstvo proti tom u přijalo usne s ení, k teré 
jsm e  Ropidu poslali, podobně i řada jiných  obcí s e  proti tom u 
postavila, spousta lidí podepsala petici "za H ostivař", ale zas e  s i 
Ropid dělá, co ch ce . Důvodem  pře sunu k onečné stanice  m á být to, 
aby s e  autobusy vyh nuly přetížené s ilnici z Uh říněvs i do 
H ostivaře . Ovš em  k do jezdí, ten ví, že  zpoždění s e  nabere  při 
průjezdu Uh říněvs í, a tou m us í jet autobus  na H áje  tak  jak o tak . 

O slovil js em  proto nedávno starosty ok olních  obcí s  návrh em , 
abych om  postupovali jednotně a vynutili s i u Ropidu to, co naš i 
občané opravdu potřebují a ch tějí - aby s i prostě Ropid nedělal jen 
to, co ch ce  sám . Doufám , že  s e  nám  to podaří, vždyť  řadu line k  
platím e  z obecních  rozpočtů. Ch cem e , aby Ropid m ěl čas udělat 
jízdní řád podle naš ich  připom íne k  při následujícím  term ínu zm ěny 
jízdních  řádů na jaře . Proto s e  s ejdem e  už začátk em  ledna 
v Ř íčanech . Z atím  s e  ale m us ím e  od 14. pros ince  sm ířit s  k oneč-
nou v H ájích  a s  děravým  jízdním  řádem . Vš ech ny nové jízdní 
řády a dalš í inform ace js em  dal na obecní w eb (rubrik a Užitečné 
inform ace ->  Jízdní řády).

Jak  js em  psal m inule, 
svaze k  obcí Region Jih , k terý buduje vodovodní přivaděč i do naš í 
obce , vypsal výběrové řízení na provozovatele vodovodu, k terý by 
m ěl přinést nějak ý vlastní k apitál. Boh užel jeden z uch azečů udělal 

vážnou form ální ch ybu, pro k terou bylo nutno celé řízení zruš it a 
vypsat nové. I pře s  tento vážný problém  s  financováním  jsm e  na 
představenstvu svazk u obcí Region Jih  rozh odli, že  s e  začne s e  
stavbou dalš í etapy vodovodu, tak že  v tuto ch víli s e  už opravdu 
staví.  V roce 2009  s e  na části trasy bude  stavět i u nás , ale celý 
vodovodní přivaděč bude  h otový a zk olaudovaný až v r. 2010 - 
nenastanou-li neče k ané problém y. 

V nejbližš í době budem e  proto organizovat proje k tování 
vodovodních  přípoje k . To znam ená: m ajitelé nem ovitostí m ůžou 
podepsat sm louvu, podle k teré jim  obec zajistí za částk u 2400 Kč 
proje k t vodovodní přípojk y a potřebné povolení od stavebníh o 
úřadu. Až dojde  stavba do naš í obce , m ůžou s e  tito m ajitelé h ned 
připojit. Udělat s i přípojk u není s ice  povinné, ale k do s i ji neudělá 
při stavbě vodovodu, k dyž bude  s ilnice  rozk opaná, ten s i ji už 
později neudělá, nebo jen s  h odně vysok ým i nák lady, protože  po 
zasypání a vyasfaltování s ilnice  m u Správa a údržba s ilnic dalš í 
k opání nepovolí. Jak o první s e  m ůžou připojit k  vodovodu dom y 
podél trasy přivaděče, tedy v Třem blatech  na tras e  Struh ařov-
Z vánovice , v O ndřejově na tras e  Fričova-Pražs k á-Turk ovick á a 
Fričova-Pražs k á-nám ěstí-Ch ocerads k á-Luční a v Turk ovicích  na 
tras e  O ndřejov-Lens edly. 

Teď je ště inform ace o cenách . Vodovodní přípojk a včetně 
vodom ěrné šach ty m ůže  stát ok olo 20 000 Kč, ale to je  jen 
přibližná a prům ěrná cena, záleží sam ozřejm ě na délce potrubí i na 
tvrdosti h orniny. Prům ěrná cena pitné vody bývá ok olo 30 k orun 
za m 3. Budem e  s e  snažit, aby vodné nebylo m oc vysok é, ale as i 
nebude  m ožné h o ani dotovat z obecníh o rozpočtu, protože  
budem e  m us et budovat vodovodní i k analizační řady a peněz 
nebudem e  m ít nazbyt.

 Podali jsm e  žádost o dotaci přibližně 
2 m il. Kč  na odbah nění a revitalizaci rybník a u areálu Z D. Snad 
s e  na m ě nebudete  zlobit, k dyž s i tady poste s k nu na ne k onečnou 
byrok racii, k terá je  s  tím  spojena. Potřebovali jsm e  nejen rozbor 
bah na (to ch ápu) a oh láš ení stavebních  prací, ale tak y biologick ý 
posude k , rozh odnutí o souh lasu s e  zásah em  do význam néh o 
k rajinnéh o prvk u, výjim k u z nak ládání s  ch ráněným  druh em  
živočich ů - s k ok anem  zeleným  (tu vydává Správa ch ráněné 
k rajinné oblasti Blaník  v Louňovicích  pod Blaník em ), potom  
stejnou výjim k u z nak ládání s  ropuch ou obecnou (a tu už vydává 
k rajs k ý úřad v Praze), m us eli jsm e  m ít dalš í potvrzení z k rajs k éh o 
úřadu, že  proti odbah nění nem ají nám itk y, pak  je ště jedno 
potvrzení, že  to jejich  původní potvrzení stále platí (to s i nedělám  
s randu!), souh las  s  uložením  bah na na pole, as i 7 če stných  
proh láš ení, spoustu e k onom ick ých  dok ladů, pak  js em  m us el psát 
sám  sobě potvrzení, že  obecní úřad povoluje obci pok ácet ten 
bídný porost, k terý na h rázi roste , a k rom ě toh o je ště i proh láš ení o 
lik vidaci dřevní h m oty - že  dřevo spálím e . To pros ím  proto, že  
k dybych om  těch  pár pok ácených  olš í a dalš í ch roští  na m ístě 
ne spálili, m us eli bych om  h o nech at (za pár tis íc) "odborně ocenit" 
a o částk u, k terá by z toh oto znaleck éh o posudk u vyšla, bych om  
dostali m enš í dotaci. O pět s i nedělám  s randu!

Tak  toh le m á být ten "štíh lý a efe k tivní stát", k terý nám  k aždá 
strana před k aždým i volbam i už 15 let slibuje . No co byste  jim  
ře k li? A to přitom  m us ím  uznat, že  zatím  snad vš ich ni úředníci, 
s  k terým i o tom  jednám , s e  m i snažili m axim álně vyjít vstříc, částo 
s h áním  dok lady na poslední ch víli a oni opravdu vyh oví, jsou 
slušní, zdvořilí a snaží s e  pom oct. Nezlobím  s e  na úředník y na 
těch  "m alých " úřadech , k teří m us í k onat svou povinnost, zlobím  s e  
na ty, k teří ten ne sm yslný byrok ratick ý systém  vym ysleli a k teří 
s edí na m inisterstvech  a v politick ých  funk cích .  

 Sk oro stejný počet papírů jsm e  potřebovali k  
žádosti o rozš íření k apacity š k olk y o 2 m ísta. Jak  už js em  psal, víc 
m ísta pro děti jsm e  zís k ali probouráním  stěny m ezi stávající 



h e rnou a ve stibulem . Tím  s e  h e rna zvětš ila o přibližně 16 m 2. 
Stavební úprava je  už zk olaudovaná a těš ím e  s e , až s e  v nové velk é 
h e rně bude  k onat vánoční be s ídk a. A m im och odem , slučování 
š k olk y s e  š k olou, o k terém  js em  už psal m inule, je  tak y pěk né 
papírování; js em  rád, že  m i s  ním  pom áh á pan ředitel. 

bylo sch váleno 
zastupitelstvem . Z adání s i m ůžete  proh lédnout na internetu nebo 
na obecním  úřadě. Teď s e  podle zadání začne dělat návrh , k terý by 
m ěl být sch válen v příštím  roce . 

 Návrh  uveřejněný v m inu-
lém  čísle O zvěn byl sch válen jen s e  třem i m alým i zm ěnam i: 
1) m ísto ulice  Na H rázi je  Ke H rázi, 2) obecní ce stu, k terá vede  od 
požární nádrže  ok olo Buk ovs k ých  a s k alk y k  M yšlíns k é ulici, jsm e  
nazvali Ke Sk alce, 3) zruš ili jsm e  ulici K Letišti, protože  tam  podle 
k atastru není žádná k om unik ace; celá osada v těch  m ístech  bude  
m ít adre su Lips k á. M apk a s  definitivním i názvy ulic je  na str. 5.

 Při volbách  do zastupitelstva 
k raje  dostala v naš í obci nejvíc h lasů strana Nezávislí starostové 
pro k raj (165 h lasů, to je  s k oro 35 %), na druh ém  m ístě ODS (157 
h lasů), na třetím  Č SSD (74 h lasů) a na čtvrtém  KSČ M  (33 h lasů). 
Děk uji vš em , k teří nezávislým  starostům  dali svůj h las . Do 
zastupitelstva k raje  s e  dostali čtyři naš i k andidáti: starosta Vlaš im i 
Luděk  Jeništa, starosta Kralup Petr H oleček , starostk a Ch ýně Věra 
Kovářová a starosta Neratovic M iroslav Lid. Z ájm y m enš ích  obcí 
bude  h ájit h lavně Věra Kovářová - obec Ch ýně je velk á přibližně 
jak o O ndřejov a m á s  nám i m noh o společných  problém ů. Budem e  
snažit ovlivňovat k rajs k ou politik u rozum ným  sm ěrem . V nejbližš í 
době před s ebou vidím e  jeden k onk rétní úk ol: prosazovat tak ové 
zm ěny ve správě a financování s ilnic, aby středoče s k é s ilnice  
nebyly nejh orš í v republice . Nic ne slibuji, ale pok us ím e  s e .

 Vždyck y, k dyž zaprš í, přiték á do obecních  
čističe k  odpadních  vod v O ndřejově i v Třem blatech  spousta 
de š ť ové vody. Tím  s e  ředí splaš k y v nádrži a účinnost čištění je  
podstatně snížena. Pros ím  proh lédněte své dom y, je stli vám  svod z 
ok apu nevede  do obecní k analizace . Upozorňuji, že  m ajitel 
nem ovitosti, k terý by tak to lik vidoval de š ť ové vody ze  své střech y, 
m ůže  dostat i citelnou pok utu.

Z  provozních  
důvodů bude  úřad uzavřen od pondělí 29 . do středy 31. pros ince . 

Dostal js em  k  uveřejnění dva m alé 
článk y od lidí, k terým  není lh ostejné, jak  naš e  obec vypadá. To, co 
popisují, je  sm utné, a boh užel pravdivé. M yslím , že  k aždý z nás  s e  
s  podobným i jevy s etk al. Pros ím  m ůžete -li, působte  na děti i 
dospělé ve svém  ok olí, aby u nás  bylo čisto. A ch těl bych  při této 
příležitosti je ště jednou poděk ovat m yslivcům , k teří ve svém  
volném  čas e  a zdarm a odk lízejí podobné "dárečk y", a tím  udržují 
naš e  k rásné le sy v čistotě.

js em  už dlouh é rok y v důch odu, a proto ch odím  pravidelně na 
odpolední proch ázk y celou obcí O ndřejov a ok olím . Nenech ává m ě 
v k lidu nepořáde k  na ce stách , v trávnících  i v les e . O k olo H ork y 
nach ázím  láh ve od lim onád, papírk y od bonbónů, suš ene k  a jiných  
sladk ostí. A nejen tam . 

Vaš e  děti dom a tak é zah azují odpadk y od těch to dobrot pod stůl, 
do k outa v k uch yni nebo v obývák u? Vysvětlete pros ím  svým  
dětem , že  bych om  s e  vš ich ni m ěli ch ovat venk u před dom em  a 
v ulicích  tak , jak o dom a. Vždyť  jsou všude  odpadk ové k oš e  a 
k ontejnery!

Korunou vš e h o bylo, k dyž js em  v autobusové zastávce uviděla 
nadělanou h rom adu. To as i neudělaly děti, ale něk do z dospělých . 
M yslím e  s i, že  jsm e  k ulturní národ, ovš em  nevypadá to tak . To m i 
opravdu vadí. A tak  js em  s e  o to s  vám i m us ela podělit.

Každé jaro, vždy k olem  Velik onoc, uk lízejí m yslivci 
z H onebníh o společenstva O ndřejov-Z vánovice  přík opy a přile h lé 
části le sa ok olo s ilnic v k atastru obcí O ndřejov, Z vánovice  a 
Třem blaty. Jedná s e  o činnost již znám ou a veřejností i k ladně 
h odnocenou. O  to více  nás  m rzí, že  něk teří spoluobčané s i naš i 
práci vyk ládají po svém , čisté ok olí s i rych le upraví k e  své 
spok ojenosti a zdárně odh azují odpadk y opět do přírody.

Vím , že  část odpadk ů je  dílem  m otoristů, pro k teré je  snazš í 
otevřít ok énk o a odh odit PET láh ev či k elím e k  od k ávy než 
dovézt je  do popelnice  nebo dom ů do k oš e . Naprostým  výrazem  
tupé lids k é ignorance vůči životním u prostředí pak  je  vytváření 
černých  s k láde k  a zbavování s e  vš e h o nepotřebnéh o tím , že  to 
prostě vyvezu do le sa.

A proto Vám  předk ládám  k  nah lédnutí jednu z něk olik a 
fotografií tak ové h rom ady nepořádk u. Nach ází s e  jen pár de s íte k  
m etrů za h lavačovs k ou k řižovatk ou, uprostřed le sa, v m ístě 
běžným  autem  dost těžk o dostupném . A pře sto s e  zde  objevila tato 
„h rom ádk a“ obsah ující vš e , co s e  dom a ne h odí. Úsude k  ať  s i 
udělá k aždý sám , m ně s e  to určitě nelíbí!

Vím , že  s i zas e  pár m yslivců udělá čas  a ten nepořáde k  uk lidí, 
ale proč!? Z a k oh o? Jak  as i vypadá dům  a ok olí člověk a 
s  tak ovým to přístupem  k  ostatním ?

Naš e  le sy s e  dík y občans k é výstavbě i rozrůstání Prah y stávají 
pom alu ale jistě spíš e  přím ěsts k ým i le sy. Proto s i m us ím e  do 
budoucna tvrdě ch ránit k aždý strom , k eř, louk u, k aždý k ous e k  
volné a nezničené přírody. O dpočívat a k och at s e  poh ledem  na 
tak to „ozdobený“ le s  není žádný zážite k . A ty, k teří s e  tak to 
ch ovají, je  potřeba tvrdě a ne k om prom isně postih ovat a tre stat.

Alespoň s i proh lédněte tu fotk u a zam yslete  s e . Stojí to za to! 
Pro budoucnost.

Poplate k  za odpad je  m ožno platit od  12. ledna v úřední dny. 
M ůžete  přijít už od 7 h odin ráno. Poplate k  je  stále stejný jak o v 
m inulých  letech , tedy 500 Kč na osobu a rok  u trvale h láš ených  
a 500 k orun za nem ovitost pro ty, k teří trvale h láš ení nejsou. 
Tato částk a však  ani zdalek a nepok ryje  nák lady, k teré obec 
s  lik vidací odpadu m á. Z a vyvážení jedné popelnice  o objem u 
120 litrů zaplatím e  s k oro 19 00 Kč. Proto je  om ezen počet 
popelnic, na k teré dostanete  znám k y. Jedna rodina do tří členů 
m ůže  dostat jen jednu znám k u na popelnici 120 litrů, až od 
4 členů výš e  m ůže  dostat buď jednu znám k u na popelnici 240 
litrů nebo dvě znám k y na popelnice  120litrové. Poplatník  
dostane po zaplacení znám k u, k terou na popelnici m us í m ít 
nalepenu do k once března, jinak  ji svozová firm a nevyveze .



Nedávno js em  s i povídala s  panem  starostou o tom , jak  to u nás  
vypadá, co s e  teď m us í udělat, aby s e  tu dobře  žilo i za dvacet let, 
a od toh o byl už jenom  k růček  k e  vzpom ínk ám , jak  vypadal 
O ndřejov dříve . Došlo m i, že  už pam atuju věci od poloviny 
m inuléh o století a že  větš ina lidí považuje za poh ádk y z dob 
m inulých  to, co pro m é vrstevník y je  s k oro současnost. 

Byl to nápad pana starosty, abych  napsala o m ístních  obch odech  
do O zvěn. Pam atuji s ice  h odně, ale pro jistotu js em  požádala o 
pom oc pana Dřízh ala, je h ož vypom ínk y jdou je ště o generaci dále.

Vš eobecně je znám o, že  v O ndřejově bývalo pět h ospod. Dne s  z 
nich  zůstala jediná: Kyclerova, znám á jak o h ospoda U čerta. 
Bývalá Vávrova h ospoda je  dne šní sam oobsluh a. H ned vedle ní 
bývala h ospoda U Bělík ů, dne s  s e  pře stavuje na penzion Pod 
H vězdárnou.

Šeblova h ospoda byla zabrána pro JZ D, později v ní bylo k ino. 
V 80. letech  byla zbourána a na jejím  m ístě dne s  stojí k ulturní 
dům . Konečně v bývalé H ávově h ospodě je dne s  cuk rárna. 
M im och odem , v h ospodě u H ávů působil řezník  a h ospods k ý 
M ach áče k  a není náh oda, že  s e  jm enoval stejně jak o současný 
starosta - byl to je h o pradědeče k .

Když s e  podívám e na nejdůležitějš í obch ody s  potravinam i, pak  
to byli určitě Vodrh ánk ovi, později JEDNOTA. Krom ě potravin s e  
tam  prodávaly i dalš í potřeby pro dom ácnost. Vedoucím  prodejny 
byl dlouh á léta pan Prok e š . O bch od zabíral jen m alou roh ovou 
m ístnost dom u. Později byl rozš ířen a byla zde  prodejna textilu, 
pak  dom ácí potřeby (Koloniál) a nyní už vš ich ni znají tam ní 
pizzerii Pietro. 

Druh ým  h lavním  obch odem  v O ndřejově bylo BRATRSTVÍ 
v dom ě u H ávů, k de  s e  zároveň s  potravinam i prodával i textil, 
obuv a galanterie . M álok do s i už pam atuje, že  zboží jak o m ouk a, 
cuk r, nebo i bonbony vám  v k rám ě m us eli navážit, tak že  tenk rát s e  
nák up dost protáh l. Je zajím avé, že  s e  dodržoval nák upní pořáde k . 
O byvatelé dolní a vých odní části O ndřejova nak upovali 
u Vodrh ánk ů (Prok e šů), obyvatelé západní části O ndřejova 
nak upovali v BRATRSTVÍ. 

V 70. letech  s e  postavila nová sam oobsluh a, dne s  je  z ní balírna 
k oření DFA. Na m ísto bývaléh o Bratrství v dom ě u H ávů s e  pak  
pře stěh ovalo železářství, k de  prodávala paní Kalibová a k de  jste  
dostali vš ech no.

Dalš í "obch ůdk y" v O ndřejově s i už pam atuji jen m atně. 
Napřík lad v k rám k u u Vrtiš k ů v Ch ocerads k é ulici s e  dal k oupit i 
alk oh ol "na stoják a". Sejk ovi prodávali tam , k de  je  dne s  firm a 
PROOKNA. M aš e k  m ěl k rám e k  v Palm ově dom ě (dne šní 

drogerii), ale jen v nejm enš í, pravé části dom u. Proch ázk ům  patřil 
obch od vedle š k olk y. Vš ech no to byly k oloniály, k de  s e  dalo 
k oupit cok oliv, u M aš k ů pak  navíc m ateriál pro m ístní řem e slník y, 
petrolej i benzin. Neobvyk lý způsob obch odu vedly už po první 
válce  "k ošařk y" Ř ejh ová a Konrádová: vlak em  jezdily na venk ov 
nak upovat levné potraviny (do k ošů) a ty pak  dál prodávaly do 
Prah y. Pan Dřízh al pam atuje, že  k  vlak u do Ch ocerad jezdil Ř ejh a 
s  vozík em  taženým  psy.

Ř ezníci byli dva: Šebl (současný řezník  je  z jejich  rodu) a 
M areče k  (později Páris). Šeblovi m ěli k rám  o dva dom y dál od 
nám ěstí než dne s , M areče k  naproti, k de  dne s  bydlí Křečk ovi. 
Šeblovi m ěli lednici (s  pravým  ledem  z rybník ů), proto jejich  
m aso bylo lepš í. 

Boty jste  m oh li k oupit nebo s i dát uš ít či opravit u Šenych ů. 
Filiálk u Bati m ěli Švejdovi v dom ě proti š k ole - dne s  je  tam  
penzion, ale předtím  potraviny Em ilk y Te sařík ové, m andl paní 
Kratoch vílové, železářství s  paní Krejčík ovou a je ště dříve 
cuk rárna u Vojířů. 

Kam  pro h ous k y nebo ch leba? Ke Kölblům  (proti š k ole) nebo 
k e  Kyclerům   (dne s  Kratoch vílovi u "O ndřeje"). O ba pe k aři 
výborné pečivo nejen prodávali, ale i pe k li a pan Kölbl h o 
dok once s  k oňm i rozvážel do ok olních  vs í

Ne sm ím  zapom enout ani na drogerii paní Václavík ové v dom ě 
u Boh atů a galanterii a textil u Švandů (dne s  tam  bydlí Blank a 
Kyclerová), dále obch od u Janouš k ů (na nám ěstí vedle Šafrů čp. 
21, po druh é světové válce už jenom  trafik a). u Tlam ich ů (dne s  
veterina) a u Vávrů pod "Krásnou vyh lídk ou", k de  š il šaty i pan 
Kalaš , ale zboží s e  dodávalo do Prah y.

Sh rnem e -li to, obch odů, h ospod i řem e slník ů bylo v O ndřejově 
h odně, ale ne sm ím e  zapom enout, že  k rom ě obch odů m ěli vš ich ni i 
h ospodářství, m noh dy nem alá, a na tržbách  nebyli životně závislí.




